
احمد رضا معتمدي كارگردان سينماي 
ايران در نامه اي خطاب به رئيس جمهور 
عنوان نمود: كارگزاران ش�ما با نحوه 
داوري و گزينش جشن سينما كه قرين 
با دهه انقلاب است، متأسفانه تعريفي 
تازه  نيز از دهه فجر به دس�ت داده اند 
و اين هزين�ه گزافي بود كه بر ش�ما و 
س�اير اصحاب انقلاب تحميل كردند. 
 معتمدي كه كارگرداني آثاري همچون 
بوف كور، آلزايم��ر، قاعده بازي، ديوانه 
از قف��س پري��د و... را در كارنامه خود 
دارد، با انتشار نامه اي خطاب به حسن 
روحاني رئيس دول��ت يازدهم، نسبت 
به عملكرد مديريت س��ينماي كشور و 
برگزار كنندگان جش��نواره فيلم فجر 

انتقاد نمود. 
اي��ن كارگ��ردان س��ينما خط��اب به 

رئيس جمهور آورده:
اين رنجنامه اي اس��ت از يك شهروند 
درجه »دو« و »س��ه« به فردي كه در 
صدر مقامات كشور نشسته است. شما 
مرا نمي شناس��يد، اما من شما را خوب 
به خاطر دارم. ما در اوايل دهه ٦٠ يك 
سال در يك مجموعه فرهنگي هنري 
هم��كار بوديم. آن ه��م در يك واحد و 
يك طبقه. آن زمان من يك دانشجوي 
نحيف فلسفه و هنر بودم و جناب عالي 

سرپرست و رئيس شورا. 
هرچن��د آن دوره، دول��ت مستعج��ل 
بود و ش��ما به دليل اق��دام به بركناري 
مديرعامل وقت، استعفا كرديد و ما نيز 
به  دليل كارمند جزء بودن و ش��هروند 
درجه  چندم تلقي  ش��دن، مدتي از كار 
افتاديم، اما نكته خاطره انگيز و جذاب 
در وجود شما، ديدگاه آزاد درباره هنر و 
روشنفكري معطوف به موسيقي به ويژه 
موس��يقي كلاس��يك بود، كه هنوز در 

حافظه بنده باقي مانده است. 
آقاي دكتر! شما رئيس جمهور كشوري 
هستيد ب��ا س��ابقه فرهن��گ و تمدن 
دست كم 5هزارساله. ايراني كه اگر در 
دوره باس��تاني، قدرت برتر سياس��ي و 
نظامي جهان بود، پس از انقلاب تكاملي 

آخرين فرستاده الهي، قرن ها در برترين 
قله علم��ي، فرهنگي و هن��ري جهان 
ايستاد. نام هايي مانند فارابي، ابن سينا، 
رازي، س��هروردي، فردوس��ي، خيام، 
صدرا، سعدي، حافظ و مولوي و... حتي 
در جهان معاصر كمتر همتاياني در حد 

اصالت و اعتبار خويش يافته اند. 
آقاي رئيس جمهور! چرا بايستي دانش 
نظ��ري موس��يقي را بزرگان��ي مانند 
فارابي، ابن س��ينا، عبدالقادر مراغه اي، 
صفي الدي��ن ارُم��وي، قطب الدي��ن 
ش��يرازي و... در احصاءالعلوم، الكبير، 
ش��فا، دانش��نامه علاي��ي، النج��اه، 
مقاصدالالحان، الادوار، رساله شريفه، 
ايقاع، دره التاج و... در  هزاره گذش��ته 
بنيان گذاري كنند، اما موسيقي فاخر 
و ش��ريف و معنوي ب��ا نام هايي از بلاد 
غرب مانند باخ، موتس��ارت، بتهوون، 

چايكوفسكي و... قرين باشد. 
ش��ما خود بهتر از امثال بنده مي دانيد 
كه بزرگاني كه نام برده ام همه در ساير 
شقوق تفكر ديني از فقه و كلام و فلسفه 
و حكمت و ادب و هيئت و... صاحب نظر 
و معركه گ��ردان بوده ان��د و در ع��دم 
نسبت و بي تفاوتي با ش��ريعت و احكام 
به نظريه پردازي در موس��يقي اهتمام 
نداش��ته اند. به نظر مي رسد پاسخ اين 
پرسش در ظاهر پر از ابهام و ايهام، يك 
عبارت بيش نيست: آن موسيقي فاخر 
و شريف كه از آن آواي مينوي، صداي 
آس��ماني و در يك جمله »نداي الهي« 
به گوش  رسد، بالطبع سياست زدگان 
و دغدغه پيش��گان نيس��ت. حاكميت 
ابتذال در هنر و موس��يقي و سينما به 
نفع كساني است كه روزي در خاموشي 
آن پاكوبي كنن��د و روزي در مرثيه آن 

سراندازي.... 
آقاي دكتر! ش��ما كه پيش از بنده اين 
درس ها را آموخته ايد، بهتر مي دانيد كه 
موسيقي تنها هنري است كه بازنمايي 
مطلق »زمان« اس��ت. س��اير هنرها از 
نقاشي، معماري، س��ينما، عكاسي و... 
همه بازنماي��ي »مكان«اند و هنرهاي 

فيزيكي به شمار مي روند. »موسيقي« 
يگانه هنر »فرامكاني« و »متافيزيكي« 
اس��ت؛ و از اين رو نزديك ترين زبان به 
زبان متافيزي��ك و معنويت و ملكوت و 

قدس و ورجاوندي است. 
چ��را كارگ��زاران ش��ما فيلم��ي را كه 
دردمندانه از كساني كه زبان باطني عالم 
تجريد و روحانيت را به تخدير آلوده اند، 
گلايه ك��رده و ناليده اند. از ش��ركت در 
جشن هنر متعهد انقلاب كه هنر »درد« 
و »دغدغه« است، محروم كرده اند؟ من 
مدعي پيكاسو و داوينچي نيستم. درد 
و دغدغه و رنج انساني از پيش��اني آثار 
من هويداس��ت. اين هنرشناسان چرا 
اين قدر با »اضطرار« و »ش��وريدگي« 
روح انسان��ي بيگانه اند؟ مدعيان تمييز 
آثار هنري، بايد پديدارشناسي اثر هنري 
را به ج��ان آزموده و آموخته باش��ند تا 
دريابند يك اثر چقدر »دردمند« است؟ 
چقدر دغدغه مند است؟ چقدر »مضطر« 

است؟
استاد ارجمند! ش��ما خود دانشمند و 
صاحب نظر در يكي از شاخه هاي علوم 
انساني هستيد. ش��ما دقيق ت��ر از من 
مي دانيد كه دس��تيابي به مرتبه رأي و 
حكم و دادرسي در يك رشته از دانش 
بش��ري تا چه اندازه زحمت، كوشش، 

تحقيق و پژوهش و گردوخاك خوردن 
كتابخانه هاي قديم و جديد مي طلبد. 
پس چگونه به اين تخطي از متدلوژي 
دانايي ت��ن در داده ايد ك��ه عده اي ولو 
دانشمند و نخبه در يك شاخه از معرفت 
بشري در اوقات فراغت به شاخه اي ديگر 
از علم و دانايي سرك بكشند، و در همان 
سرخوش��ي گذران فراغت در ش��اخه 
بيگانه با دانايي شان داوري كنند و حكم 
نيز صادر كنند. هيچ شاخه اي از معرفت 
بش��ري گذرگاه فراغت يا حياط خلوت 
شاخه اي ديگر از دانش انساني نيست. 

»س��ينما«، امروزه به حوزه و آكادمي 
عل��وم س��ينمايي بدل ش��ده اس��ت. 
نظريه فيلم، نقد فيلم، سبك شناسي، 
ساختارشناس��ي درام، فلسف��ه فيلم، 
كارگرداني، تدوين و... اين دانشجوي 
نحيف فلسفه و هنر، پس از ٤٠ س��ال 
طلبگي در كرسي استاداني مانند علامه 
جعفري، مطهري، شهيدي، شريعتي، 
داوري، ديناني، مجتب��وي، عباديان، 
مجته��دي، جهانبگل��و، عظيم��ي و... 
تنها توانسته ام به يك ش��اخه از دانش 
س��ينمايي يعني فلسفه فيلم س��رك 
بكش��م و هرچن��د مج��لات »فلسفه 
فيلم« را از پروفسور نصر در دانش��گاه 
جورج  واش��نگتن تا آيت رشاد و دكتر 
داوري كه از دو سوي طيف وسيع يك 
مجادله قديم فلسفي تق��رر يافته اند، 
در يادداش��ت هاي آغاز كتاب، تأييد و 
توجيه كردند، اما خود بهتر از هركس 
مي دانم كه هنوز طفل ابجدي در اين 

مرتبه بيشتر نيستم. 
آقاي رئيس جمه��ور! حرف  آخ��ر: بنا 
داشتم در جشن فجر، فيلمي كه درباره 
زبان و شعر و موس��يقي است به استاد 
٣٠ساله خودم دكتر رضا داوري اردكاني 
كه »زمانه عس��رت ش��اعران« را از او 
آموخته ام، تقديم كنم و به راستي اگر 
كار متفاوت��ي در آثارم نب��ود، چرا پس 
از آن هم��ه جوايز داخل��ي و خارجي، 
اين فيلم را بايد تقديم مي كردم؟ نامه 
را به محض��ر دانا و عارف ش��ما زماني 
نوشتم كه جشن سينما روزهاي پاياني 
را مي گذراند، تا من طلب و استدعايي از 

شما نداشته باشم. 
س��ينماي ايران را سه دس��ته برده اند: 
ابتذال گرايان، مجيزگويان و وابستگان 
آن سوي آب. پولشان شسته و ناشسته 
برجاست و آبشخورشان فياض و سرريز. 
سينماي مستقل،  هنرجو و انديشمند، 
مهجور و متروك، خودي هاي دلسوزي 
كه از روي سادگي، زباني نيز به انتقاد و 

خرده گيري گشوده اند! 
كارگزاران شما با نحوه داوري و گزينش 
جشن س��ينما كه قرين با دهه انقلاب 
اس��ت، متأس��فانه تعريفي تازه  نيز از 
دهه فجر به دست داده اند و اين هزينه 
گزافي بود كه بر ش��ما و ساير اصحاب 
انق��لاب تحمي��ل كردن��د.... برايتان 
س��لامتي، توفيق خدمت ب��ه مردم و 
آرمان و س��عادت دنيا و آخ��رت آرزو 

مي كنم. از تصديع اوقات عذرخواهم.

یک شنبه 24 بهمن 1395 | 14 جمادي الاول 1438 |6| روزنامه جوان |  شماره 5027

احمدرضا معتمدي در نامه اي خطاب به رئيس جمهور:

سينمايايرانراابتذالگرايان
مجيزگويانووابستگانآنسويآببردهاند

    معصومه طاهري
سي وهش��تمين سال انقلاب اس��لامي هم به 
پايان رسيد و يك سال ديگر به سن اين انقلاب 
جوان اضافه شد. در اين راستا برخي رسانه ها 
با ش��يوه هاي مختلف به ذكر وقايع تاريخي و 
اتفاقات اين دهه پرداختند. تلويزيون هم كه به 
تعبير امام)ره( دانشگاه عمومي است و بايد براي 
همه مردم كه در هر جاي كشور ساكن هستند 
آموزنده و تأثيرگذار باش��د همه س��اله تلاش 
زيادي مي كند تا اي��ن روزهاي خاطره انگيز را 
به تصوير بكش��د و از آنجا كه لقب رسانه ملي 
را به هم��راه دارد بايد فارغ از س��وگيري ها و 
جناح طلبي هاي چپ و راس��ت برنامه سازي 
كند. يكي از اين امور مربوط به ذكر وقايع تاريخ 
معاصر و روند ش��كل گيري انقلاب اس��لامي 
اس��ت كه از تلويزيون انتظار مي رود به تنوير 
و روشنگري عموم بپردازد؛ چراكه شبكه هاي 
معاند ضدانقلاب همواره س��عي مي كنند تا با 
وارونه كردن حقايق، جنايت��كاران پهلوي را 
تطهير كرده و اذهان عمومي به خصوص نسلي 
كه انقلاب را درك نكرده ان��د با جعليات خود 
منحرف سازند و هر آنچه خودشان مي خواهند 

به آنها تزريق كنند. 
 لذا از نقاط مثبت و مطلوب تلويزيون در ايام 
فجر پخش مستندات تاريخي همراه با صدا و 
تصوير بود بدون اين كه مخاطب مجبور بشود 
نيمي از برنامه را با حواش��ي ي��ا حرافي هاي 
مج��ري كم اطلاعي دنبال كن��د؛ به خصوص 
پخش صداي محمدرضا ش��اه ك��ه از ترس با 
تلفن مي زد و به خوبي مي شد لرزش تن صداي 
او را در آن شرايط انقلاب حس كرد يا ماجراي 
جزء به جزء سينما ركس آبادان كه در اين چند 
ساله اخير چيز زيادي از آن گفته نشده بود و 
تنها شنيده بوديم سينمايي در آبادان به آتش 
كشيده ش��د و عده اي در آن سوختند اما اين 
بار به صورت كامل از آرش��يوهاي صداوسيما 
اطلاع��ات را بي��رون آورده بودن��د. »در برابر 
طوفان« هم يكي از بهترين مستند هايي بود كه 
تلويزيون پخش كرد كه از تصاوير و نگاه هاي   
بكر در تعري��ف دوران پهل��وي و انقلاب بهره 
گرفته بودند كاري كه نشان داد ما مي توانيم 
مستندهاي خوب و تأثيرگذاري بسازيم؛ البته 
بحق در چند ساله گذش��ته در زمينه انقلاب 
مجموعه  مستندهايي خوبي توليد شده است 
كه اگر مستندي مانند »انقلاب 57« شبكه من 
و تو را كنار آنها بگذاريم متوجه مي شويم تنها 
ديدگاه متفاوت و حرف هاي مخالف آن مستند 
است كه باعث ديده ش��دنش مي شود، وگرنه 
قدرت ساخت مستند در آثار توليدي داخلي ما 
ستودني است به شرطي كه مديران تلويزيون 
هم با مستندس��ازان همكاری داشته باشند و 
آرشيو صداوسيما را در اختيار آنها قرار بدهند؛ 
چه آن كه همه مي دانيم توليد مستند  شبكه 
من و تو در رابط��ه با انقلاب ، تنها به واس��طه 
آرش��يوي بود كه در تلويزيون ملي خودمان 
بود، ولي كسي حق دسترسي به آن را نداشت؛ 

البته با وجود فراگيري رس��انه هاي نوين و با 
همه هجمه هايي كه عليه صداوسيما صورت 
گرفته اس��ت، هنوز هم اين رسانه مهم ترين و 
جامع ترين ابزار اطلاع رساني و همگرايي براي 
همه اقشار جامعه محسوب مي شود لذا اشاره 
به جايگاه رس��انه اي مثل تلويزيون ابداً به اين 
معنا نيست كه اين رسانه خالي از اشكال است 

و هيچ نقصان و ضعفي ندارد. 
در كنار نقاط قوت و س��تودني تلويزيون در 
ايام فجر، لازم است اشاره اي به نقاط ضعف 
آن هم داشته باش��يم و آن نبود برنامه هايي 
مربوط به جشن ملي 22 بهمن براي كودكان 
و نوجوانان بود كه در اين چند روز جش��ن 
انق��لاب برنامه هاي��ي مخت��ص بچه ها در 
تلويزيون چندان وجود نداشت. حتي برنامه 
عموپورنگ كه سال هاس��ت با ك��ودكان و 
نوجوانان ارتباط برق��رار كرده و براي بچه ها 
ش��خصيتي محبوب و دوست داشتني است 
در طول ده��ه فجر كوچك تري��ن تغييري 
نكرده ب��ود يا اش��اره اي به جش��ن پيروزي 
انقلاب و چرايي آن به زبان كودكانه نداشت 
همان رويه قبل را دنب��ال مي كرد. با اين كه 
ساخت اين سري به صورت محله هم هست 
و مي توانس��ت گوياتر و ملموس ت��ر به ايام 
پيروزي انقلاب بپردازد يا س��اير برنامه هاي 
ديگر كودكان و نوجوان��ان آن گونه كه بايد 
و شايد اش��اره اي به اين ايام مهم نداشتند؛ 
اين درحالي اس��ت كه در همه ج��اي دنيا 
براي حفظ و مان��دگاري روزهاي ملي خود 
روي ك��ودكان و نوجوانان س��رمايه گذاري 
مي كنند، زيرا كارشناس��ان رسانه معتقدند 
كودكان بيش از ديگر مخاطبان از تلويزيون 
تأثير مي گيرند چون ساختار ذهني كودك 
ساده است و توانايي تجزيه و تحليل پيام هاي 
اين رسانه را ندارد به همين خاطر هر آنچه 
دريافت مي كند برايش ماندگارتر است. اين 
جمله معروف است كه مي گويد: مطلبي كه 
در كودكي به انسان آموخته مي ش��ود، گويا 
روي سنگ حك مي شود و تا پايان عمر، در 

ذهن او خواهد ماند. 
از س��وي ديگر انتظار آن مي رفت تا تلويزيون 
انيميش��ن  ي��ا كارتون هاي ج��ذاب و ديدني 
متناسب با اين روزها براي بچه ها توليد و پخش 
كند. مسلماً اگر خودمان در رس��انه ملي مان 
روزهاي بزرگ ملي و ديني را براي فرزندان و 
نسل هاي آينده كشور به زيبايي تصوير نكشيم، 
ديگران اقدام مي كنند و از اين صفحه ساده و 
سفيد ذهني شان سوءاستفاده مي برند؛ بنابراين 
با توجه به فضاي رقابتي رسانه اي به خصوص 
ارائه تاريخ شفاهي، صداوس��يما بايد با وجود 
همه كم داش��ت ها كه پاره اي از آنها رسانه اي 
شده اند برنامه هاي مناسبي را براي شبكه هاي 
مختلف سيما تدارك ببيند و از ظرفيت هايي 
كه در امر اطلاع رس��اني دارد به بهترين شكل 
بهره ببرد تا گوي س��بقت را رسانه هاي رقيب 

بيگانه از او نربايند. 

قوتوضعفرسانهمليدرايامفجرانقلاب

88498436سرویس فرهنگي

س�ينماي ايران را سه دسته 
برده ان�د: ابتذال گراي�ان، 
مجيزگويان و وابستگان آن 
س�وي آب. پولش�ان شسته 
و  برجاس�ت  ناشس�ته  و 
آبشخورشان فياض و سرريز. 
سينماي مس�تقل،  هنرجو و 
انديشمند، مهجور و متروك، 
خودي هاي دلسوزي كه از روي 
س�ادگي، زباني نيز به انتقاد 
و خرده گي�ري گش�وده اند! 

فرهنگسازياقدام
وعملاستنهبازيباكلمه

   حسن فرامرزي
يك: در اين كش��ور هركسي هر جايي نمي تواند 
پاسخگو باش��د و مي خواهد به نوعي از زير سؤال 
دربرود و فرافكني كند و بار مسئوليت را از شانه هاي 
خود بردارد مفر خوبي پيدا كرده است، راه دررويي 
كه حرف ندارد و مي تواند او را به چشم برهم زدني 
نجات دهد و آن مفر و نجات دهنده چيزي نيست 
جز يك كلمه به نام »فرهنگ سازي«. كافي است 
به مصاحبه ه��اي مسئولان و مديران كش��ور در 
س��طوح مختلف توجه كنيد و اين كليدواژه را از 
خلال اظهارات آنها بيرون بكشيد تا متوجه شويد 
كه چند ب��ار در يك گفت وگو وقت��ي كه كار بيخ 
پيدا مي كند و مصاحبه كننده مي خواهد مدير و 
مسئول را به گوشه رينگ ببرد چطور آن مسئول 
بدل مي زند و با اس��م رمز نجات دهنده اي به نام 
فرهنگ س��ازي از گوش��ه رينگ بيرون مي آيد و 
دس��ت برتر را مي گيرد. اظهارات هم در اين باره 
مشابه است؛ كافي اس��ت هر جايي كه مديري از 
جواب گفتن باز مي ماند بگويد باي��د در اين باره 
فرهنگ س��ازي ش��ود. مثلًا چرا وضعيت تلفات 
سوانح رانندگي بالاست؟ بايد فرهنگ سازي شود. 
چرا وضعيت ترافيك داخل شهري اينگونه است؟ 
بايد فرهنگ سازي شود. چرا هواي شهرها آلوده 
است؟ بايد فرهنگ س��ازي شود. چرا مردم اضافه 
وزن پيدا كرده اند؟ بايد فرهنگ سازي شود. چرا 
گرايش به فست فودخوري در جامع��ه بالا رفته 
است؟ بايد فرهنگ سازي شود. چرا آستانه تحمل 
آدم ها پايين آمده است؟ بايد فرهنگ سازي شود. 
مي بينيد كه اين كلمه فرهنگ سازي چقدر عالي 
اس��ت و در همه موقعيت ها جواب مي دهد و آخ 

هم نمي گويد. 
دو: اما حقيقت ماجرا چيز ديگري است. قرار نيست 
كه ما تنبلي ها، ركود ذهني، مطالعه نداشتن و ميل 
به مبهم و كلي حرف زدن و تخصص نداشتن و بدنه 
تنبل مجموعه تحت مديريت خ��ود را اين طور در 
لفافه فرهنگ سازي بپيچيم و اين واژه را هم با اين 
محتواي آلوده خراب كنيم. همچنان كه متأسفانه 
امروز كلمه فرهنگ س��ازي مث��ل واژه هايي از اين 
دست با محتواي آلوده و مسمومي كه در آن ريخته 
شده خراب شده است، در حالي كه فرهنگ سازي 
بازي با كلمه نيست. اگر امروز رهبر معظم انقلاب 
ش��عار س��ال را »اقتصاد مقاومتي، اقدام و عمل« 
مي نامد اين به آن معناست كه ما س��ال را با بازي 
با كلمه سپري نكنيم و فقط حرف و حرف و حرف 
نباشد حتي اگر اين حرف ها بازنشر دوباره و سه باره 
حرف هاي رهبري هم باشد و به اين صورت عده اي 

هم اينگونه از زير بار مسئوليت خود فرار كنند. 
س�ه: كمپين ٤٠٠ فروش��گاه كفش در تبريز با 
عنوان »با افتخار فقط كفش تبريز مي فروشيم« 
به هم��ت بازاري هاي تبريز و ب��ه جهت مقابله با 
عرضه و ف��روش كفش هاي چين��ي و تايلندي و 
ويتنامي مي تواند نمونه اي از يك فرهنگ سازي 
سالم باشد. آنچه رسانه ها در اين چند روز منتشر 
كرده اند، حاكي از  آن است كه اين كمپين مردمي 
به ساير شهرهاي اين اس��تان هم سرايت كرده 
و آنها هم به اي��ن كمپين پيوس��ته اند؛ حركتي 
دلگرم كننده و واقعي كه مي تواند مثل يك دومينو 
فضاي كل كشور و حتي اصناف ديگر را هم دربر 
بگيرد. رئيس اتحاديه توليدكنندگان فرش تبريز 
هم در موضعي جالب توج��ه كنايه جالبي زده و 
گفته است: »تا كي غر بزنيم و التماس كنيم كه 
حمايتمان كنند؟ چقدر نامه به دولتي ها بنويسيم 
و در نشست ها س��خنراني كنيم؟ ما از خودمان 

شروع كرديم.«
چهار: گمان مي كنم ما در اين كش��ور به اندازه 
كلمه با كلمات بازي مي كنيم و مسلماً مديران و 
مسئولان هم سردمداران بزرگ اين بازي با كلمات 
و رونق دادن به اين بازي دو سر زيان هستند كه 
بخش��ي از اين فرجامِ نافرجام اين ب��ازي در نوع 
مواجهه مديران و مسئولان و حتي رسانه هاي ما با 

كلمه فرهنگ سازي ديده مي شود.

رامبدجوان،ايران1425را
ميسازد

ج�وان  رامب�د 
فيل�م جديد خود 
موض�وع  ب�ا  را 
اي�ران در س�ال 
1425 مي س�ازد. 
ج��وان  رامب��د 
كارگ��ردان فيل��م 

»نگار« در خصوص جديدترين فعاليت سينمايي 
خود گفت: قصد س��اخت فيلم��ي را دارم كه در 
س��ال 1٤25 در ايران مي گ��ذرد. وي ادامه داد: 
احسان گ��ودرزي ن��گارش آن را برعهده گرفته 
است و فضايي بسيار ش��گفت انگيز دارد. گفتني 
است پيش از اين رامبد جوان فيلم »نگار« را براي 
جشنواره سي و پنجم فيلم فجر ساخت كه تنها در 

بخش موسيقي توانست سيمرغ بگيرد.

سعيد مستغاثي رئيس پيشين انجمن 
منتقدان و نويس�ندگان س�ينماي 
ايران با انتق�اد از عملك�رد مديران 
س�ينمايي گف�ت: پس زمينه ه�اي 
س�ينمايي و تاريخي هيچ گاه اجازه 
نداده كه جش�نواره فجر و سينماي 
ايران انقلابي ش�ود و اين جشنواره 
تاكن�ون اه�داف انقلابي نداش�ته و 
دليل آن ه�م اين بوده ك�ه مديراني 
كه مديريت سينما و جشنواره را در 
دست داشته اند انديشه ها و تفكرات 
ناب اس�لامي و انقلابي نداش�ته اند. 
اين كارش��ناس فرهنگي افزود: تمامي 
جشنواره هايي كه در س��ينماي ايران 
برگزار مي شوند تابعي هستند از آثاري 
كه در اين سينما توليد مي شود و زماني 
كه ما شاهد توليد آثار شاخص و ارزنده 
در عرصه هنر هفت��م نيستيم خود به 
خود اين جش��نواره ها هميش��ه از آثار 

انقلابي خالي هستند. 
مستغاثي س��پس ب��ا تأكيد ب��ر اينكه 
در برخ��ي از مواقع با حض��ور مديران 
انقلاب��ي و متعهد ما ش��اهد جرقه ها و 
تلاش هايي براي انقلابي سازي سينماي 

ايران بوده ايم اظهار داش��ت: متأسفانه 
دس��ت هاي پلي��دي در كار ب��وده كه 
هميش��ه جلوي اين قبيل انديشه ها را 
مسدود مي كرده و همين امر باعث شده 
طي ٣5 دوره برگزاري جش��نواره فيلم 
فجر ما شاهد انقلابي شدن آن نباشيم 
و روز به روز بيشتر از گذشته به فرهنگ 
شوم غربي پناه ببريم و حتي در اجرا و 

ساختار نيز از آنها تقليد كنيم. 
وي تصريح كرد: تا تفكر ضداسلامي در 
س��ينما از بين نرود نمي توانيم اميدي 

به بهبود اوضاع داشته باشيم؛ در حال 
حاضر تفكر س��كولار و ضداسلامي در 
سينماي كشور با مفهوم اسلام و انقلاب 
در حال جدال است و مي خواهد هويت 
ديني و اسلامي ما را از بين ببرد. ما بايد 
آگاه باش��يم كه مسئله فرهنگ و هنر 
مسئله اي مهم و حياتي است كه بايد به 
صورت بنيادين مشكلات آن در سطح 
كشور حل ش��ود و اگر اين اتفاق نيفتد 
ما طي سال هاي آينده دچار مشكلات 
عديده اي خواهيم شد. ما امروزه بيش از 

هر زمان ديگري نياز به حضور نيروهاي 
متعهد و ارزشي و پايبند به آرمان هاي 
نظام و انقلاب اسلامي در حوزه فرهنگ 
و هنر داريم اما متأسفانه مديران فعلي 
فرهنگي رسماً جايي براي حضور آنها 
باقي نگذاش��ته اند. اين منتقد س��ينما 
خاطرنشان كرد: سوژه ها و موضوعاتي 
كه در سينماي كشور ما دستمايه توليد 
آثار س��ينمايي قرار مي گيرند اصلًا به 
اسلام و انقلاب اسلامي ارتباطي نداشته 
و تنها درصدد ترويج ابت��ذال و روحيه 
روشنفكرمآبانه در كشور هستند؛ پس 
با اين احوال ما چه انتظاري مي توانيم از 

جشنواره فيلم فجر داشته باشيم؟
وي در پاي��ان اي��ن گفت وگ��و افزود: 
اميدوارم ش��رايطي به وجود بيايد كه 
ما بتوانيم در آين��ده اي نه چندان دور 
براي هميشه دست انديشه هاي پليد از 
سينماي كشور را كوتاه كنيم و تفكرات 
اسلامي و ارزش��ي و ديني و انقلابي را 
در آن جاري س��ازيم تا از اين رهگذر 
جشنواره هاي سينمايي ما نيز بتوانند 
پي��ام انقلاب و اس��لام را ب��ه جهانيان 

مخابره كنند.

جشنوارهفيلمفجرهنوزانقلابینشدهاست
مستغاثي:

يك�ي از نويس�ندگان س�ريال تلويزيوني 
»مولانا« اعلام ك�رد تا به امروز س�يناپس 
1۸ قس�مت از اي�ن مجموعه 26 قس�متي 
نوش�ته ش�ده و ديالوگ هاي س�ه قسمت 
از فيلمنام�ه ه�م به پايان رس�يده اس�ت. 
مهدي ش��يرزاد، يكي از نويسن��دگان درباره 
آخرين وضعيت نگارش متن سريال »مولانا« 
به ايسن��ا گفت: اي��ن س��ريال در 2٦ قسمت 
5٠ دقيق��ه اي به س��فارش مرك��ز گسترش 
فيلمنامه نويسي نوشته مي شود. قبل از شروع 
نگارش، تحقيقات جامع��ي انجام داديم. البته 

همزمان با نگارش تحقيقات ادامه دارد. 
وي ادامه داد: فيلمنام��ه اين مجموعه را من و 
مهدي كيا مي نويسيم. تا به امروز سيناپس 1۸ 
قسمت و ديالوگ هاي سه قسمت نوشته شده 
است. در مجموع مي توان گفت كه ٣٠ درصد از 
نگارش به پايان رسيده است. اميدوارم ظرف سه 
ماه آينده فيلمنامه را تمام كنيم. اين نويسنده 
درباره تقسيم كار در هنگام نگارش توضيح داد: 
طرح هاي اين مجموعه را همراه با هم درآورديم. 
وقتي من روي سيناپس كار مي كنم، بعد از تمام 
شدن به مهدي كيا مي دهم و او كارهاي نهايي 
را روي متن انجام مي ده��د و وقتي او ديالوگ 
مي نويسد، بعد از آن من كارهاي نهايي را روي 
آن انجام مي دهم. در مجموع تعامل و همكاري 
دو سويه بين من و مهدي كيا برقرار است و با 

هم روي فيلمنامه كار مي كنيم. 
شيرزاد در پاسخ به اين سؤال كه براي نگارش 
اين مجموعه از چه كتاب هايي استفاده كرديد، 
توضيح داد: كتابي در سازمان صدا و سيما وجود 
دارد كه درباره گويش مردم ايران در زمان هاي 
مختلف اس��ت. در ابتدا اين كتاب را به عنوان 
منبع و مرجع خواندم و بع��د از آن كتاب هاي 
تاريخ بيهقي، فيه مافيه مولانا و گلستان سعدي 
كنار دستم است تا بر اين اساس ديالوگ هاي 

اين مجموعه را بنويسم. 
وي در پاس��خ به اين س��ؤال كه زبان و گويش 
مردم ايران در دوره مولانا با مردم امروز جامعه 
خيلي تفاوت دارد، ش��ما چطور آن را امروزي 
كرديد، عنوان كرد: مسلم��اً اگر بخواهم مثل 
تاريخ بيهقي بنويسم، مردم نمي توانند با كلمات 
سنگين ارتباط برقرار كنند و برايشان سخت 
است. بيشتر از گلستان سعدي الگو مي گيرم كه 
زبانش براي مردم قابل هضم و روان باشد. تلاش 
مي كنيم يك متن خوب بنويسيم. اين نويسنده 
درباره اينكه در اين سريال كدام مقطع زندگي 
مولانا به تصوير كشيده مي شود، اشاره كرد: ما 
در اين سريال از ٣7 سالگي تا زمان مرگ مولانا 
را به تصوير مي كشيم. دوران كودكي مولانا در 
سريالي با نام جلال الدين به كارگرداني آرش 
معيريان پخش شد و حالا فاز دوم اين سريال 

نوشته مي شود.

»مولانا«از۳۷سالگيتازمان
درگذشتمولویراروايتمیكند


